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Włodarze Gminy Istebna przypominają mieszkańcom, że to właściciel odpowiada za psa, a
biegające luzem czworonogi stwarzają zagrożenie.

Psy nie mogą biegać luzem! fot. pexels.com

Kto wędrował lub jeździł rowerem przez Gminę Istebna, ten wie, że problem luźno biegających psów wcale nie jest
taki mały. W świadomości wielu mieszkańców nie ponoszą odpowiedzialności za swojego czworonoga, bo ten
„uciekł”, „nie chce być w budzie”, „on nie ugryzie”, „taki mały piesek nic nie zrobi” etc. Podobnie jest na drogach,
gdzie – jadąc „po dziedzinie” należy bacznie uważać na wszelkich Azorków i Burków, swobodnie kroczących drogą.
Również i przyjezdni turyści nie mają pod tym wzgledem czystego sumienia, pokutuje często przekonanie, że po to
przyjeżdzają na wieś, żeby "piesek mógł się wyszaleć"... Na problem zwróciły uwagę władze gminne, przypominając
mieszkańcom i turystom obowiązujące przepisy.

- W ostatnim czasie coraz częściej otrzymujemy zgłoszenia o psach, które biegają luzem po drogach,
polach czy lasach. Psy nie tylko nie są na smyczach, ale pozostają bez jakiegokolwiek nadzoru! – zauważają
włodarze gminy i dodają: - Przypominamy, pies nie ponosi odpowiedzialności za swoje czyny.
Odpowiedzialnym za życie czworonoga, jego zachowanie, warunki życia oraz wszelkie szkody przez niego
wyrządzone jest zawsze jego właściciel bądź opiekun!

Prawo ogólnopolskie, ale i miejscowe, w tym Regulamin utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Istebna
nakłada na właścicieli psów szereg obowiązków.

 - Jednym z wielu obowiązków właściciela czworonogów jest obowiązek odpowiedniego pilnowania swoich
psów i sprawowania nad nimi właściwej kontroli. Zwierzę biegać luzem może tylko w miejscach
wyznaczonych, np. na wybiegach czy w takich, w których nie będzie stanowił zagrożenia dla ludzi, innych
zwierząt oraz samego siebie. Reasumując, psa nie możemy puszczać luzem wokół domu, ani w lesie, gdzie
może gonić dziką zwierzynę ani w pobliżu dróg, gdyż może wbiec na jezdnię. Natomiast w miejscach
publicznych powinno się zachować powszechnie przyjęte środki ostrożności tzn. prowadzić psa na smyczy
lub w kagańcu, zabronione jest puszczania psa luzem bez kontroli właściciela – podkreślają urzędnicy.

Dla opornych - grzywna

Władze gminne zauważają, że jeśli pies biega swobodnie po terenie posesji, musi ona być tak zabezpieczona by
zwierzę z niej się samotnie nie oddaliło.

- Dobrym rozwiązaniem jest zamykanie furtki od wewnątrz, by osoby postronne jej nie otwarły i nie
umożliwiły tym samym ucieczki naszemu psiakowi. Art. 77 kodeksu wykroczeń mówi: „kto nie zachowuje
zwykłych lub nakazanych środków ostrożności przy trzymaniu zwierzęcia, podlega karze grzywny do 1000
złotych  albo karze nagany lub karze maksymalnej w wysokości 5000zł za doprowadzenie do tego, że
zwierzę jest niebezpieczne.” Bardzo dobrą praktyką jest umieszczenie na furtkach tabliczek
informujących o tym, że na posesji znajduje się pies. Pamiętajmy więc, że nawet gdy nie jesteśmy
formalnie właścicielem zwierzęcia, ale pozostaje ono w danym momencie pod nasza opieką, ponosimy
odpowiedzialność niezależnie od tego, czy zwierzę było pod nadzorem faktycznym człowieka, czy też
zbłąkało się bądź uciekło.

Co jeszcze grozi nieodpowiedzialnemu właścicielowi?

Jeśli nasze zwierzę domowe spowoduje szkodę osobową (np. pogryzienie) bądź majątkową będzie na nas ciążył



obowiązek jej naprawienia. Zakres odpowiedzialności został określony w przepisach ogólnych kodeksu cywilnego.
Są to w szczególności art. 361, 362, 363, 444 – 447 k.c.

  W przypadku wystąpienia szkody na osobie możliwe jest również pociągnięcie nas do odpowiedzialności karnej.
Wymiar kary będzie zależny od zaistniałego uszczerbku na zdrowiu poszkodowanego. Odpowiedzialność za te
czyny określają przepisy ogólne Kodeksu Karnego (art. 156, art. 157).

Zadbajmy o psa!

Włodarze gminy przypominają, że właściciel powinien zadbać również o dobro psa:

- Nie zapominajmy ponadto, by zapewnić również właściwe warunki bytowe swoim pupilom, tzn.
zabezpieczające zwierzę przed niekorzystnymi zjawiskami atmosferycznymi. Zwierzę należy chronić
zarówno przed zimnem jak i upałem. Pies, który nie mieszka w domu, musi mieć dobrze dopasowaną do
swojej wielkości budę, powinna ona być szczelna żeby zabezpieczyć zwierzę przed opadami, ocieplona w
mroźne dni i wyścielona np. słomą. Także latem zwierzę powinno mieć możliwość schowania się przed
słońcem. Właściciel czworonoga zobowiązany jest zapewnić mu odpowiednią karmę i stały dostęp do
wody. Jeżeli pies zabezpieczony jest na posesji za pomocą łańcucha, to nie może być on krótszy niż 3
metry, a zwierzę nie może być na tej uwięzi dłużej niż 12 godzin.

  - Kolejnym obowiązkiem posiadacza czterech łap jest szczepienie zwierzęcia przeciwko
wściekliźnie. Uchylanie się od obowiązku corocznego szczepienia psa przeciwko tej groźnej chorobie jest
wykroczeniem, za które grozi kara grzywny nawet do 5 tys. zł. W przypadku pogryzienia osoby postronnej
przez psa niezaszczepionego, jego właściciel może zostać pociągnięty do odpowiedzialności karnej. Należy
pamiętać, że wścieklizna jest nie tylko groźna dla psów ale także bardzo niebezpieczna dla osób
pogryzionych przez chore na wściekliznę zwierzę – dodają urzędnicy z Istebnej.
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